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Noi, băNăţeNii, trebuie să Ne urmărim iNteresele regioNale

Vestire 
Vasile TODI

Coboară toamna în căuşul florii
Înfiorată de iubiri ce mor.
De năluciri arzând între nevroze,
Pe înălţimea ultimului dor.

Parfum de noapte ciutura iubirii
Înalţă-n dimineţi cu aer trist,
Păunul graţios se inventează
Armonizând cu lacrima lui Hrist. 

Se-nmiresmează ziua-n culmi înalte
Şi marginile lumii cu senin,
Un stol voios de gâze plebeiene,
S-au indignat sub vraja unui crin

În larg de ţarini, despletesc cocorii
Bobocul evantaiului de drum, 
Un nor pribeag se-nlătură din cale
Slugarnic,  transhumând în scrum.

E  linişte sub ceruri şi e toamnă,
Te-aştept  confuz de patimi şi semeţ,
Să văduvim un lan de idealuri
Cu un gârbaci de stele-n dimineţi.

Întrebarea care se pune, pornind de la 
moştenirea gândirii politice a lui Sever 
Bocu, este dacă vom avea de-a face în anii 
care vin cu o Europă a statelor naţionale, o 

Europă a statelor centralizate sau una a provincii-
lor istorice.

O formulă federalistă de tip Statele Unite ale 
Europei avantajează, aşa cum spuneam, mai ve-
chea entitate a Banatului istoric în care vom putea 
fi alături, fără restriciţii, de la Szeged la Vârşeţ, de 
la Orşova la Jimbolia. O Europă larg federalizată 
devine mai ales un continent al cetăţenilor, al 
diversităţilor culturale, al alterităţilor regionale. 
Viitorul construcţiei europene balansează între 
două soluţii integraţioniste radical diferite cu 
toate că susţin şi una şi cealaltă, „unirea” statelor 
europene.

O soluţie este cea a confederării, adică a unirii 
unor state naţionale şi pe cât cu putinţă suverane, 

alta este aceea a federalismului care cere adân-
cirea construcţiei înspre regiuni, subregiuni, co-
mune, cetăţeni.

Încă în urmă cu doisprezece ani, diferenţa în tre 
aceste două moduri de abordare a construcţiei eu-
ropene este exprimată cu limpezime, de către Jo 
Leinen, deputatul de atunci în Consiliul Europei 
şi preşedinte al Uniunii Federaliştilor Europeni: 
„Euforia primilor ani de după război a fost repede 
înăbuşită de rapida sciziune a continentului în Est 
şi Vest. O uniune politică între statele europene, 
pe termen scurt, devenise imposibilă. S-a ales de 
aceea, în anii '50, ca un surogat, dar şi ca punct 
de pornire fezabil, uniunea economică. Comuni-
tatea Economică Europeană (CEE), cu cele patru 
libertăţi ale ei - libera circulaţie a persoanelor, 
libera decizie asupra stabilirii într-o ţară sau alta, 
libera circulaţie a mărfurilor şi libera circulaţie 
a capitalului - s-a dezvoltat mai departe, trecând 
prin Uniunea Vamală, Piaţa Comună Internă şi 

Moneda Comună. Economic vorbind, marele 
spaţiu al Uni unii Europene cu 360 de milioane de 
locuitori a devenit o unitate.

Încă din anii de după război există în acest 
sens două concepţii diferite: pe de o parte viziu-
nea despre o Europă a statelor naţionale foarte 
puternic apărate de către Charles de Gaulle şi 
Margaret Thatcher; pe de altă parte ideea unei 
federaţii europene, care are un sprijin puternic 
din partea statelor Ben elux, din Germania şi din 
Italia. Dezbaterile dintre adepţii confederaţiei şi 
cei ai federaţiei durează şi astăzi”.

Oricum ar fi acest viitor, noi, bănăţenii, trebuie 
să ne urmărim interesele regionale şi nu ne pri-
cepem să o facem. Ar trebui să acceptăm un fapt 
simplu: dincolo de oricare dezbateri rămân ideile, 
principiile şi aspiraţiile marelui guvernator al Ba-
natului interbelic Sever Bocu, el a avut vizionar 
ideea şi programul după care ar trebui să ne croim 
viitorul: unul regional, autodeterminat şi federal ist.
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Ioan HAŢEGAN
Istoric

Pe orice stampă medie-
vală veţi privi mândra 

cetate a Timişoarei, în faţa zidu-
rilor veţi vedea o moară cu boi. 
Aceasta nu era o invenţie a gra-
vorilor, ci o realitate a locului. 
Locul ei: acolo unde, azi, se în-
tretaie străzile Telbisz (fostă En-
gels) şi Bolyai (fostă Pietrosul). 
Pe acolo curgea apa Begăi. Odată 
cu refacerea fortificaţiilor, locul 
devine construibil. Întrucât fosta 
biserică franciscană Sf. Ecaterina 
trebuia dărâmată, ordinul fran-
ciscanilor primeşte acest teren 
pe care după planurile lui Johan 
Lechner, se ridică - în anii 1754 
şi 1755 - noua biserică. Pictura 
altarului principal (Sf. Ecaterina 
din Alexandria) este din 1761, 
operă a pictorului Ferdinand Schiessl, iar turnul 
a fost conceput şi realizat de timişoreanul J.T. 
Kostka. Alături se ridică complexul mănăstiresc. 
Aici se deschide şcoala normală în anul 1806. Şi 

apoi spaţiul şcolar are tradiţie şi şcolile se succed 
an de an. În secolul trecut, turnul este dărâmat 
iar biserica - probabil prea repede şi superficial 

construită pe un teren moale - cedează şi trebuie 
dărâmată. Între anii 1888 şi 1889, noua biserică - 
cu acelaşi hram - se ridică pe acelaşi loc. Preotul 
paroh Josef Brand - sufletul acţiunii - sfinţeşte 

lăcaşul pe 25 noiembrie 1889. Au fost salvate 
aproape toate obiectele valoroase ale vechii bi-
serici. Ele pot fi văzute azi de cei ce-i calcă pra-

gul: pictura altarului principal, 
amvonul baroc (azi pe dreapta 
bisericii, altădată pe stânga), 
piatra funerară a lui Kostka 
(decedat în 1807), baptiste-
riul din veacul al XVIII-lea, 
două picturi (Sf. Aloisiu şi Sf. 
Ignaţiu de Layola) provenite 
din fosta biserică a iezuiţilor. 
Se spune că „Madonna 
Neagră” provine tot de aici. 
Un lucru deosebit: orga. A fost 
construită de celebrul fabricant 
de orgi timişorean Leopold 
Wegenstein, care a şi cântat pe 
ea în anul 1896, la Budapesta, 
în prezenţa împăratului Franz 
Josef. Apoi a fost readusă şi 
montată în această biserică. Să 
mai menţionăm că atunci şi a-
colo orga a câştigat premiul I 

la constructori. Azi lăcaşul este unul liniştit, ferit 
de zgomotul urbei, îţi face plăcere să intri, să-ţi 
faci creştineasca cruce, să spui o rugăciune şi să 
priveşti comorile. 

Daniel VIGHI

TIMIªOARA DE ALTÃDATÃ
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„Banatul este patria mea restrânsă” - Sever Bocu <

Sâmbătă 20  octombrie 2012, ora  16,30
În sala Casei Culturale „CACOVA” din 

Grădinari
ORGANIZATORI:

Primăria şi Consiliul Local Grădinari
Centrul Cultural „CARAŞUL”  Grădinari
Şcoala Gimnazială „PAVEL BORDAN” 

Grădinari
Biserica Sf. M. Mc. Gheorghe Grădinari

Poeţi ai comunei noastre

UN VIS
Iriss C.

Ascuns în umbră îmi veghezi
Somnul adânc şi pasul
Cu gândul treaz tu îmi visezi
Şi ochii, dar şi glasul.
 
Dacă în noapte eu suspin
În suflet simţi cum doare.
De-ar fi amar, de-ar fi venin
L-ai bea, să nu m-omoare.
 
În zori de zi să mă trezesc
Vii pleoape de-mi săruţi
Nu mi-ar fi greu să te găsesc
Dar ochii-mi stau pierduţi.
 
Mergând pe stradă visătoare
Văd chipuri mii. Tu stai ascuns
Şi inima-mi te cheamă... Oare
De când în suflet mi-ai pătruns?
 
Apusul prieten mi te-aduce
Iar luna ce răsare sus
Sclipiri din zâmbetul tău dulce
În dar îmi dă şi mi-e de-ajuns.
 
Ascuns în umbră tot veghezi;
Te ştiu acolo şi mi-e bine.
Nici nu m-alungi, nici nu cedezi...
Trăieşti un vis... Un vis cu mine!

PARTICIPANŢII  LA  FESTIVAL:

SÂMBĂTĂ - 20.10.2012, la ora  16,30  precis
1. Trupa de teatru „CONU ALECU” din Alibu-

nar, în colaborare cu ONG „RESPECT” din Ali-
bunar – Serbia;

Piesa:  Lacrimile sunt O.K. 
 de Mariana Moisilovici,
Regia:  Stefan Ievgenievici.

 

2. Trupa de teatru „TRUBADURII” a Li-
ceului Teoretic „General Dragalina” din Oraviţa;
Piesa: Şezătoare  – adaptare din patrimoniul 
naţional
Regia: Alideia Ţepeneu.

3. Trupa de teatru „LILIACUL  ALB” a 
Centrului Cultural „CARAŞUL” din Grădinari.
Piesa:  Păpuşarul  – de  Ciprian Ciuciu.
Regia:  Codruţ Anca.

Directorul festivalului:
Ion MoşoARCă

Primar al comunei Grădinari

Membri fondatori ai muzeului:
Prof. dr. în istorie IoNEL BoTA
este artizanul înfiinţării muzeului din Grădinari,  ca filială a 
„Muzeului de Istorie  a Culturii Cărăşene” din Oraviţa.
Directorul Centrului Cultural „CARAŞUL”

Codruţ Anca
Preotul paroh

Vichentie Molin

SCURT ISToRIC
La îndemnul şi în coordonarea prof. dr. Ionel Bota, di-

rectorul Teatrului Vechi Mihai Eminescu din Oraviţa, 
în cursul anului 2010, au fost mobilizate persoanele din 
Grădinari, dornice să realizeze idea constituirii unui Muzeu 
al Ţăranului Cărăşan la acest lăcaş de cultură din Valea Caraşului.

În timp pentru constituirea acestui muzeu s-au implicat persoane din administraţia locală şi locuitori ai 
localităţilor Grădinari, Greoni, Vrăniuţ, Cârnecea, Ticvaniul Mare, Comorâşte şi Oraviţa.

Sigur că ponderea mare a susţinătorilor s-a regăsit în localitatea Grădinari prin implicarea efectivă a 
următoarelor familii:

Fam. Alina, Iacob, Ionuţ şi Iulian Bubeş, Nicoleta şi Vichentie Molin, Florin şi Nicoleta Ioţu, Mariana şi Ilie 
Marişescu, Evelina şi Viorel Miclea, Nina şi Ion Dragalina, Claudiu Gruia, Alexandru şi Ghiţă Mihoc, Lucian 
Petrovici,  Marioara Radu, persoana care a construit cuptorul de pământ, majoritatea membrilor celor două an-
sambluri folclorice ale Casei Culturale CACOVA din Grădinari, „CARAŞUL” şi „MUGURII CARAŞULUI”.  

Piese de tehnică din gospodăria ţăranului cărăşan
În holul de la intrare în clădire sunt expuse un car cu boi, o troacă de transport prune, maşina de tocat siloz 

pentru coceni şi grapa de lemn.
La sala 1 etaj: Se doreşte a fi sala de GEOLOGIE şi a personalităţilor locale
La sala 2 etaj: Este prezentat istoricul zonei cu documente
La sala 3 etaj: Piese dintr-o încăpere ţărănească în permanentă schimbare şi completare.

Pagină realizată de Codruţ Anca

FESTIVALUL   INTERNAŢIoNAL  DE TEATRU PENTRU AMAToRI
„VISURI CăRăşENE”

Ediţia  I  –  Grădinari

MUZEUL ŢĂRANULUI  CĂRĂŞAN
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 oaia 
de Obreja

De vorbã cu Preasfinþia Sa Lucian Mic - Episcop al Caransebeºului

Un e o r i , 
parado-

xurile logice îi 
obligă chiar şi 
pe cunoscători, 
la reflecţii con-
trare. Vă rog să 
tâlcuiţi pentru 
cei ca mine, ceea 
ce Nicolae Ste-
inhardt numeşte 
„taina cea mai 
de taină a învă-
ţăturii creştine”: 
„Cred, Doamne, 
ajută necredin-
ţei mele”.

4 Prima taină a omenirii este însăşi viaţa. 
Aceasta este prima minune asumată şi primită 
de om indiferent de condiţia sa. Este darul dat 
de Dumnezeu, în mod tainic, dar real. Părinte-
le Dumitru Stăniloaie spunea că unde se întâl-
neşte voinţa lui Dumnezeu cu credinţa omului 
se înfăptuieşte minunea, cu adevărat în mod 
tainic, dar plenar şi real.

De aceea în decursul activităţii Sale, Mân-
tuitorul se opintea în această întrebare: Crezi? 
Plecând de la textul evanghelic Mc. 9, 24, pă-
rintele Nicolae Steinhardt spunea în lucrarea 
intitulată „Dăruind vei dobândi”: „Credinţa, 
aşa cum reiese din numeroase locuri ale Sfin-
tei Scripturi şi din exegezele principalilor ei 
comentatori, ni se prezintă ca un mister şi un 
paradox”.

Tatăl din textul evanghelic amintit este un 
reper, însă fără a rupe din context, este repe-
rul care întrece incertitudinea omenească, de 
altfel foarte capabilă de a se poticni şi poate 
chiar de a pica. Acest tată a căzut cu lacrimi şi 
a strigat, nu din rea credinţă, cum logica noas-
tră poate deduce, ci din puţină credinţă, poate 
chiar îndoielnică, dar materializată.

Se pot mântui laşii Preasfinţite Părinte?
4 Mântuirea nu este apanajul oamenilor.
Ştim totuşi că mântuirea vine din dorinţă şi 

nu din renunţare. Mântuirea străluceşte şi din-
colo de greşeală, dacă se întâlneşte cu pocăin-
ţa, cu întoarcerea, sau metanoia.

Renunţarea sau laşitatea este expresia dez-

nădejdii, ori nu poţi să primeşti ceea ce nu-ţi 
doreşti.

Preasfinţite Părinte Episcop, se va mai pre-
schimba vreodată, în Banatul nostru drag, frun-
za de dud, într-o rochie de mătase? 

4 Banatul nostru drag dăinuie prin oa-
meni. Or atât timp cât bănăţenii vor fi, va fi şi 
Banatul. Nu pregetăm să credem şi să mărturi-
sim, că trebuie să ne trezim din orice amorţea-
lă, iar toată viaţa noastră pe aceste meleaguri 
binecuvântate să fie o Liturghie sau o pregăti-
re de nunta cu veşnicia în care Îl vom întâlni pe 
Hristos însoţit de toţi înaintaşii noştri vrednici. 
Trăind aşa, Banatul va fi mereu înveşmântat în 
rochie de mătase.

Aşa fiind, cei de după noi vor putea spune 
că şi în duhovniceşte, „Banatul a fost şi rămâ-
ne fruncea!”. În strigăt de lacrimi. În acest sens 
Fericitul Filip Nerri a grăit: „Ţine-mă Doamne 
de urechi că altfel te vând ca Iuda”. Aşadar pu-
ţină credinţă, dar fierbinte şi multă voinţă divi-
nă, naşte minunea lui Dumnezeu ca dar pentru 
om.

Vasile TODI

Obreja acum 88 de ani

 Din arhivele Bibliotecii 
Congresului S.U.A. 

În Anuarul Socec, al României Mari, din anul 
1924, de la Biblioteca Congresului  S.U.A. aflăm 

că Obreja, comuna noastră, număra la începutul veacului 
trecut, 1984 de locuitori. Primar al comunei, în acei ani, 
era Rusalin Grozav.

Notar- Anghel Maxim.
Învăţători: Pavel Cârpan şi Sonia Paraschiva.
Preot Paroh - Patrichi Rădoi.
Cârciumari: George David, Schneider Carol şi Toni 
Romulus.
Morar – Simion Boarin

Ştiaţi că…

● Obreja, reşedinţa comunei cu acelaşi nume este un sat care se află în Culoarul Bistrei, 
pe malul stâng al Bistrei? 

● Biserica din localitate, cu hramul „Sf. Apostoli Petru şi Pavel” este construită în 1780 
şi este declarată monument istoric?

● Una din personalităţile marcante ale comunei este Generalul Moise Groza? A fost ofiţer 
în armata austro-ungară, preşedintele Societăţii Românilor de peste Munţi şi fiindcă a 
cunoscut bine limba germană, el a fost acceptat şi la curtea lui Carol I şi a lui Ferdi-
nand, ca şi consilier militar. 

 Dialog creştin

"Toate proiectele sunt importante" 
Petru Pop – primar al comunei Obreja

Ne reîntâl-
nim dom-

nule primar, iată, 
lunar, cu bucuria 
că dialogul cu 
dumneavoastră, 
este mereu un dia-
log al interesului 
comunei noas-
tre, al locuitorilor 
ei. Transparenţa 
a d m i n i s t r a ţ i e i 
dumneavoastră, 
devine astfel o 

realitate benefică pentru comună. E adevă-
rat, ea devine posibilă în parametrii generali, 
şi sau chiar datorită „Foii ” noastre, pe care 

dumneavoastră o susţineţi poate şi pentru a 
dovedi, că el cuvântul scris, stabileşte punţi 
mult mai trainice de dialog, decât cel rostit.

 Cum a fost primită „Foaia de Obreja” de că-
tre locuitorii comunei?

4  Le-a plăcut foarte mult şi sperăm să adu-
cem impresii cât mai bune şi pe viitor.

Ce aţi dori să le transmiteţi locuitorilor co-
munei, acum, în pragul alegerilor?

4 Să deschidă bine ochii, deoarece doar 
odată la patru ani au şi ei toată puterea în 
mână.

Aţi avut un proiect important în acest an pe 
care aţi dori să-l comentaţi?

4 Toate proiectele sunt importante, dar 
cel care a avut de suferit a fost cel cu canaliza-

rea. Ni s-au luat banii şi astfel nu am mai putut 
face nimic. Unul din proiectele viitoare constă 
în peisagistică, adică parcurile. Am mai făcut 
şi pe banii mei unele proiecte, după cum am 
putut. În continuare sperăm să putem pune în-
călzirea centrală la Şcoala şi Grădiniţa din Var, 
fiindcă avem teracote.

Domnule primar, vă mulţumim în numele 
tuturor cititorilor „Foii” noastre, convinşi că şi 
prin numerele viitoare, „Foaia de Obreja”, se va 
remarca prin dinamica urbei sale, prezentându-
se, cu interes, nu numai pentru locuitorii săi, ci 
şi pentru celelalte localităţi prezente în cel mai 
fastuos jurnal din arealul Banatului istoric: „Ba-
natul”.

Interviu realizat de
Andreea VASILIU

Estera ROSENBLUM

Andrada CĂDARIU
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Do m -
n u l e 

Cătălin Tiuch, 
sunteţi extrem 
de prezent în 
colegiul pe 
care veţi can-
dida pentru 
funcţia de de-
putat. 

4Prezen-
ţa mea în teritoriu nu are nicio legătură cu ac-
tuala campanie electorală, pentru că, de când 
sunt consilier judeţean, pot spune că am bătut 
la pas toate localităţile din Timiş. Este vorba de 
opt ani de muncă şi experienţă. Cunosc bine 
realităţile din judeţ, pentru că sunt un partici-
pant  activ la viaţa administrativă şi socială a 
comunităţilor. Sigur că, după ce am fost nomi-
nalizat din partea USL pentru candidatura pe 

Colegiul 6 Recaş, mă voi concentra exclusiv pe 
problematica acestor localităţi.

Ce spun oamenii cu care vă întâlniţi?
4Cei mai mulţi sunt dezamăgiţi şi nu mai 

au încredere în politicieni. Cei opt ani de guver-
nare PDL au reprezentat un dezastru pentru 
percepţia publică a clasei politice. Fostul partid 
de guvernământ şi guvernele Boc şi MRU au 
făcut rău atât direct cât şi indirect acestei ţări. 
Practic, PDL a condus ţara lovind în cetăţenii 
ei. Tăierea pensiilor, a salariilor, dar şi corupţia 
generalizată au fost fapte ale pedeliştilor, care 
i-au marcat pe oameni. În discuţiile cu cetăţe-
nii, încerc să-i determin să-şi recapete încrede-
rea şi să treacă de această stare de dezamăgi-
re permanentă. Colegiul de deputaţi numărul 
6 are un potenţial extraordinar de dezvoltare. 
Să nu uităm că vorbim de comunităţi solide, cu 
oameni gospodari, multe dintre localităţi fiind 

periurbane. 
Vă rog să ne spuneţi câteva lucruri despre 

dumneavoastră...
4Am 33 de ani, sunt căsătorit şi am un bă-

ieţel, Dragoş Andrei. Sunt licenţiat în ştiinţe 
politice, foarte activ în viaţa publică şi cetăţe-
nească, prin diverse proiecte civice, care nu 
au neapărat legătură cu politica. Din 2004, de 
când am fost ales pentru prima dată consilier 
judeţean, am avut un contact permanent cu 
toate primăriile din judeţ. Specializările în ad-
ministraţie şi politică efectuate la Bucureşti, 
Viena, Bruxelles îmi conferă o altă viziune pri-
vind dezvoltarea locală, ştiu ce trebuie să fac, 
din postura de deputat, pentru colegiul pe 
care îl reprezint.

               Interviu cu domnul Cătălin Tiuch, candidat USL pentru funcţia de deputat

Interviu realizat de
Monica GAIŢA

“Cunosc bine realitãþile din judeþ”

Daniela IACOBESCU

Nobili ai comunei noastre

Familia a cumpăret moşia de la Remetea în 
anul 1871, primind în danie şi satul, în anul 

1784. Din familie János şi-a proclamat titlul de nobil 
în comitatul Timiş, în anul 1797.

Egyed 
(de Remete/Remetea).

Spătariu Alexandra
Cheregi Răzvan Gabriel
Barna Răzvan
Biţiuşcă Robert
Puiu Raluca
Gheţa Andrei

Mato Samir
Mihai Paul Alexandru
Ursachi Debora
Gavril Denisa Elena

Păulescu Maria Rebeca
Berbec Filip Ionuţ
Gyure Silviu Ionuţ
Buncianu Andreea Claudia
Heber Remus
Turanschi Elena

Popa Larisa
Ciubotariu Bianca
Harip Gabriel
Mane Darius

Calancea Marco
Pricop Andreea
Pap Sata
Pap Sergiu
Hermeniuc Cornel
Trifuţ Raul

Vidici Miruna
Naia Aurel

GRăDINIŢA CU PRoGRAM PRELUNGIT DIN REMETEA MARE  
Educatoare Melania KEREzSI 

Grupa Mijlocie Mare

ªcoala din Remetea Mare a început toamna cu un moment inedit şi 
anume „Balul Bobocilor”, care i-a avut ca protagonişti pe elevii 

clasei I a şcolii din Remetea Mare şi din Ianova.
Petrecerea a avut ca sponsori pe primarul Ilie Golubov, firma Carmapit 

S.R.L din Timişoara, domnul consilier judeţean Daniţoiu Ioan şi familia 
Luppa din Remetea Mare.

Micuţii eroi au avut parte de o organizare conform unei petreceri de bal, la care s-a servit şampanie de 
copii, prăjituri, sucuri şi multe altele. Sfârşitul s-a făcut remarcat prin premierea celor mici cu dulciuri, cărţi şi un tort cu artificii.

Cornelia FLOREA

Katherine SCHNEIDER

Balul bobocilor remeţeni

Cultul eroilor

Pentru eroi noştri din Primul Război Mondial nu s-a putut construi un monument, 
datorită faptului că în acel timp se puse pe tapet zidirea unei şcoli, care în 1928 se 

ridică peste un milion mai mulţi bani, bani grei, care trebuiau să iasă numai de pe spatele şi 
din sudoarea ianovenilor, rămânând ca imortalitatea eroilor noştri, a căror oseminte cine ştie 
pe unde sunt împrăştiate să se facă mai târziu sau niciodată. Comuna noastră a dat jertfe în 
Primul Război Mondial peste 60 de eroi care au luptat sub steag străin, ştiind să-şi facă cu 
cinste datoria. În cel de Al Doilea Război Mondial numărul celor căzuţi pe câmpul de luptă 
se ridică la 17 eroi, fii ai satului nostru.
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“Anul 2012 a fost ºi este un an cu multe reuºite, ceea ce le doresc tuturor”
Daniel Gorgan, viceprimarul oraşului Jimbolia

Într-o zi de toam-
nă timpurie am 

scos un pix, o foaie 
şi am aşternut pe ea 
câteva cuvinte trans-
formate în întrebări; 
întrebările pentru in-
terviul care doream 
să-l realizez împreună 
cu viceprimarul Jim-
boliei. Am pus mâna 

pe telefon, iar dânsul mi-a răspuns. Ştiind că 
timpul lui reprezintă şi timpul cetăţenilor, am 
încercat să fiu cât mai concisă.

Care sunt investiţiile care vor trece pragul 
noului an?

4Pe plan investiţional am început în felul 
următor: avem în derulare proiectul reabilită-
rii iluminatului public, proiect care a început 
în luna octombrie şi se va sfârşi în ultima lună 
a anului 2012; refacerea unor străzi şi o să 
facem în jur de 14 km de şosea; reabilitarea 
staţiei de epurare a apei reziduale a oraşului 
nostru, proiect cu termen de finalizare anul 
2014. Anul viitor vom începe reamenajarea 
parcului central al oraşului. Momentan am 
început partea de documentaţie tehnică pe 

care încercăm să-l facem din buget propriu. 
Tot la anul va începe proiectul înfiinţării piste-
lor de biciclete. Un alt proiect ar fi montarea 
camerelor de supraveghere video – aici este 
vorba de un număr de 120 de camere ampla-
sate în punctele importante ale oraşului.

Pistele de bicilete, drumurile care se fac 
acum, iluminatul public şi supravegherea video 
fac parte dintr-un proiect finanţat de Uniunea 
Europeană care se numeşte  „P.I.D.U” adică 
Plan Integrat de  Dezvoltare Urbană.

Vrem să ştim dacă Primăria are o relaţie 
bună cu cetăţenii şi mai ales dacă vă puteţi dez-
volta proiectele în linişte şi armonie?  

4Sigur că da. Oamenii ştiu ce au de făcut, 
iar relaţia merge de la sine. Eu lucrez de 9 ani 
în Primărie în cadrul Serviciului de Integrare 
Europeană şi m-am ocupat tot timpul de pro-
iecte cu finanţare europeană şi co-guverna-
mentale sau diverse O.N.G-uri. Proiectele se 
execută tot timpul foarte bine şi mai ales la 
termen. Pe scurt: colegii mei îşi fac treaba şi 
nu întâmpinăm probleme.

Cum vi s-a părut anul 2012?
4A fost şi încă este un an bun, dar totuşi 

destul de agitat. Un an cu multe reuşite, ceea 
ce le doresc tuturor, dealtfel.

În legătură cu activitatea şcolară, cum a pri-
mit Jimbolia elevii şcolii, în această toamnă?

4În Jimbolia, o parte din şcoli sunt mo-
dernizate, iar ceea ce nu am reuşit am încer-
cat oarecum să dăm o mână de ajutor la re-
facerea lor, într-un timp cât mai scurt. Cred 
că elevii sunt mulţumiţi de condiţiile de care 
beneficiază în acest moment în şcolile din 
Jimbolia.  Avem un atelier mecanic, un ate- 
lier electrotehnic, informatic etc. , iar această 
parte  există şi toţi elevii beneficiază de ea.

Cum aţi descrie o zi din viaţa unui vicepri-
mar?

4Ziua începe odată cu răsăritul soarelui, 
poate chiar mai devreme şi se termină 12  ore 
mai târziu. E o zi normală şi totodată agitată. 
Un viceprimar trebuie să rezolve problemele 
cetăţenilor, pe cât posibil.

Un mesaj pentru cetăţeni….
4Să creadă în noi aşa cum au făcut-o şi 

până acum, pentru că pot să îi asigur că le cu-
noaştem problemele şi încercăm să le rezol-
văm. Bineînţeles, le doresc sănătate, toate 
cele bune şi multă fericire.

Interviu realizat de
Miruna LOTEANU

În acest sfârşit de toamnă, în Jimbolia la Li-
ceul Tehnologic s-a desfăşurat  activitatea 

„Armonie în diversitate”, un parteneriat judeţean, 
realizat între  elevii Liceului Teoretic  J.L. Calde-
ron din Timişoara şi elevii Liceului Tehnologic 
din Jimbolia. Coordonatorii proiectului, profesorii 
Pertuţ Steliana, Irimie Simona din partea liceului 

jimbolian, Tănase Anca  şi Irimie Ovidiu din partea 
liceului timişorean au implicat şi alte cadre didac-
tice şi elevi din clasele IX-XI, cărora le mulţumim 
şi în acelaşi timp îi încurajăm să participe la astfel 
de acţiuni. Scopul este de promovare a perspectivei 
interculturale şi interdisciplinare în educaţie, prom-
ovarea toleranţei, a întrajutorării, a discriminării de 
orice fel, a îmbunătăţirii comunicării şi facilitării ac-      Castelul Czekonitsch

Prof. Petruţ STELIANA cesului liber la exprimare. Diversitatea proiectului a cons-
tat în: concurs interdisciplinar la matematică, informatică 
şi limba română, vizionare de materiale  power point rea-
lizate de doamna profesoară Ţibrea Judith şi prezentate 
de elevii liceului nostru precum şi jocuri instructiv educa-
tive de consolidare a unei echipe de lucru şi vizite la mu-
zeele jimboliene.  Activitatea s-a desfăşurat cu succes, elevii 
fiind   beneficiari direcţi de premii  şi fiind încântaţi de ast-
fel de practici educative. Dorim în continuare să încheiem 
parteneriate şi cu alte şcoli, iar elevii să se implice cât mai 
mult în astfel de acţiuni. Cadrele didactice care doresc să le 
ofere sprijin elevilor sunt bine venite în astfel de activităţi 
cu caracter instructiv educativ.

Din albumul oraşului nostru

 „Armonie în diversitate”, la Liceul  Tehnologic Jimbolia

Cum ar fi…
Să trăieşti în amintire
Pe faţă cu un zâmbet fals
Să adormi seară de seară
C-o lacrimă pe obraz,
Să n-ai parte de prieteni,
Să fii singur în decor
Şi lumea să te trădeze
Ca pe-un suflet incolor?

Cum ar fi…
Să ai tot ce ţi-ai dori
Ca să-ntâlneşti fericirea,
Cu condiţia de-a nu face
Cunoştinţă cu iubirea
Ai trăi pe zi ce trece
Doar cu gusturile tale
Dar n-ai şti ce sunt acelea
Sentimentele reale?

Cum ar fi…
Dacă încă ai fi copil
Şi ai trăi viaţa din plin,
Să  înlături norii negri
Şi să-ţi faci aerul senin?
Să iubeşti tot ce e bun,
Să sari mereu în ajutor
Şi lumea să te compare
Cu un înger păzitor?

CUM AR FI…  
Tania Elena Nechifor
clasa a IX-a C, 
Liceul Tehnologic Jimbolia

Poeţi elevi ai şcolii noastre
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Trecutul de lângă noi

Băteşti este un mic sat din Banat care din punct de vedere administrativ, aparţine de oraşul Făget. 
Urme despre existenţa acestei localităţi datează din secolul XVI, când aparţinea de judeţul Hune-

doara. Apare menţionată într-un document din 1597 prin care Sigismund Bathory dona localitatea lui Ştefan 
Török. Din 1617 aparţine de judeţul Timiş şi prin donaţie aparţine lui Stefan Bethlen. În hotarul satului a existat 
mai demult un al sat, Vădani. Biserica ortodoxă de lemn, monument istoric, a fost construită în jurul anului 
1700. De-a lungul perioadei de ocupaţie austro-ungară a Banatului, s-a numit Battyest. Localitatea a fost din 
totdeauna locuită de români, creştini ortodocşi. Ca obiectiv turistic are Biserica de lemn „Cuvioasa Paraschiva” 
considerată monument istoric. Construită, conform tradiţiei, în sec. XVI, dar înnoită în sec. XVIII-XIX, biseri-
ca are plan dreptunghiular, absidă poligonală şi un mic turn-clopotniţă pe pronaos, precum şi picturi murale din 
1783. Unul dintre personalităţile născute în Băteşti şi care astăzi nu se mai află printre noi este Diodor Nicoară 
– dirijor şi politician român.

Graţian NEAMŢU

Lugojeanul Mihai Stoichescu a făcut spec-
tacol şi a câştigat etapa de Campionat Naţional 
de motocross de pe teren propriu, într-o cursă 
sabotată de rivalii săi la titlu.  

Mihai Stoichescu a făcut un pas impor-
tant către al cincilea titlul de campion 

naţional odată  cu victoria din antepenultima etapă 
a sezonului. Pe circuitul Brăneşti de lângă Făget, 
motociclistul lugojean a câştigat ambele manşe 
ale clasei MX1 sub privirile de pe margine ale ri-
valilor săi la titlu.

Trebuie spus că  Stoichescu a fost singurul pi-
lot ce a luat startul la clasa mare, adversarii săi re-
fuzând participarea în încercarea de a anula cursa. 
Lucru care în mod normal nu se va întâmpla şi Mi-
hai va rămâne cu cele 50 de puncte cu care devine 
liderul campionatului cu două runde rămase de 
disputat.

„Din păcate aşa e la noi, titlurile şi clasamen-
tele se fac cu pixul şi nu prin evoluţia sportivilor. 
Ei au avut motiv să boicoteze cursa spunând că 
e prea mult praf, dar să fim sinceri, nu e singura 
cursă cu praf. În realitate nu au vrut să se dea, le-a 
fost frică de Mihai, şi au încercat să anuleze cursa. 
Şi aşa e pe moarte motocrosul, nu ştiu de ce vor să 

îl îngroape de tot”, a explicat antrenorul sportivu-
lui, Liviu Jigmond.

Cristian ONACA

 "Regionalizarea poate fi o soluþie beneficã pentru bãnãþeni"
Prof. dr. Dumitru Tomoni

Ca dascăl de isto-
rie, cum vi se pare 

istoria Banatului, neglija-
tă sau nu, de Bucureşti?

4Departe de mine in-
tenţia de a nu recunoaş-
te rezervele sau chiar an-
tipatia multor bănăţeni 
faţă de Bucureşti şi pro-

verbiali mitici ai capitalei, dar astăzi Bucureştiul 
nu poate şi cred că nici nu-şi propune să neglije-
ze istoria Banatului. Într-adevăr, în perioada co-
munistă, când Banatul nici nu exista ca provincie 
istorică distinctă şi bine conturată fiind definită 
doar de sintagma ,,sud-vestul României", uzitată 
până şi la buletinele meteorologice, istoria Bana-
tului era inclusă în aşa-zisa istorie a Transilvani-
ei. Se ignora astfel, cu mai multă sau mai puţină    
ştiinţă atitudinea diferită de cea a Ardealului în 
timpul unor evenimente politice  importante: 
Revoluţia de la 1848-1849, mişcarea memoran-
distă, tactica şi strategia Partidului Naţional Ro-
mân în perioada dualismului austro-ungar, Adu-
narea de la 1 Decembrie 1918 de la Alba-Iulia şi de 
ce nu, Revoluţia din decembrie 1989.

 Astăzi, scrierea şi promovarea istoriei Bana-
tului nu depinde decât de bănăţeni. Indiscutabil, 
după 1989 au apărut mai multe studii şi lucrări de 
referinţă pentru trecutul acestei provincii, dar 
nu şi o sinteză de istorie a Banatului sau un cor-
pus de documente din cele mai vechi timpuri şi 
până în contemporanitate. Din păcate, nu avem 
nici măcar o enciclopedie sau un dicţionar al per-

sonalităţilor bănăţene, aşa cum au alte provincii 
istorice sau chiar judeţe. Au existat în acest sens 
mai multe proiecte, dar animozităţile, orgoliile 
sau lipsa pentru perseverenţă au amânat finali-
zarea acestor proiecte. Pe de altă parte, nu pu-
tem ignora faptul că Banatul nu beneficiază de 
institute de istorie specializate cu organigramă 
şi proiecte de cercetare sistematizate şi coeren-
te aşa cum sunt Institutul de Istorie ,,George Ba-
riţ" din Cluj Napoca sau ,,A.D. Xenopol" din Iaşi. 
În acelaşi timp, cercetarea ştiinţifică în general şi 
a istoriei în special este şi a fost neglijată de toa-
te guvernările postdecembriste.

Se vorbeşte mai nou despre regionalizare. Ar fi 
benefică această intenţie pentru Banat dacă s-ar 
materializa?

4 Pentru bănăţeni problema regionalizării 
nu este şi nici nu poate fi o idee de speriat pentru 
că există o tradiţie în acest sens, pe care am pre-
zentat-o în detalii în teza de doctorat. Speranţe-
le şi deziluziile bănăţenilor după 1918 au influen-
ţa intelectualitatea şi mentalul colectiv, care vor 
încerca să se impună printr-o formulă proprie 
numită ,,bănăţenismul". Sintagma, ce se dorea 
a fi şi un program complex ce viza forme variate 
de afirmare - economie, viaţă politică, cultură şi 
civilizaţie - s-a structurat pe parcursul mai multor 
decenii plecând de la formula ,,Banatu-i fruncea" 
şi ajungând la ,,Ideea bănăţeană" sau ,,Problema 
bănăţeană".

Atunci, regionalismul era conceput ca un am-
plu program cultural, care trebuia să solidarize-
ze toate energiile şi capacităţile regiunii în pro-

movarea intereselor şi prorităţilor şi asigurarea 
unui loc bine definit în cadrul României Mari. 
Pentru că nici astăzi datele problemei nu s-au 
schimbat, mai mult, în ciuda promisiunilor dema-
gogice din campaniile electorale, toate guvernă-
rile au neglijat Banatul, regionalizarea poate fi o 
soluţie benefică pentru bănăţeni. Totul este ca 
ea să nu fie privită în cheie politică şi birocratică 
şi să nu fie considerată ca o oportunitate pentru 
clientela politică, în cea mai mare parte, coruptă 
şi incompetentă.

Cum comentaţi observaţia lui Sever Bocu, a-
ceea că hotarele Banatului sunt nedrepte?

4Pentru Sever Bocu, ca dealtfel pentru mulţi 
intelectuali din generaţia sa observaţia se justifi-
că în cea mai mare parte. Ei s-au format în cultul 
militantismului naţional şi a luptei pentru înfăp-
tuirea României Mari, şi de aceea, după sfârşitul 
războiului au avut un mare orizont de aşteptare. 
Din păcate, noi nu putem ignora contextul poli-
tic, evoluţia sinuoasă a României în anii primului 
război mondial, interesele marilor puteri şi nici 
simpatia de care se bucurau sârbii pentru curajul 
şi îndârjirea cu care s-au bătut în război. Ce bine 
ar fi dacă Banatul, aşa cum este astăzi din punct 
de vedere a hotarelor, s-ar bucura de sprijinul 
guvernelor de la Bucureşti şi ar fi condus, admi-
nistrat şi  populat de oameni care ar avea măcar 
o parte din competenţa şi patriotismul lui Sever 
Bocu.

Amintiri victorioase

Stoichescu, cursă de neuitat la Făget

Interviu realizat de
Cornelia VASILIU
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REGIA AUTONOMĂ DE TRANSPORT 
TIMIŞOARA

B-dul Take Ionescu nr. 56, 300074, Timişoara
Centrală: 0356803700; Fax: 0356003901

INSPECŢII TEHNICE PERIODICE LA R.A.T.T.
Staţia I.T.P. din cadrul R.A.T. Timişoara efectuează inspecţii tehnice 

periodice la cele mai bune preţuri de pe piaţă. Inspecţiile se fac la 
următoarele categorii de autovehicule:

- autovehicule cu masă tehnică max. autorizată sub 3,5 t;
- autovehicule cu masă tehnică max. autorizată peste 3,5 t;
- remorci şi semiremorci cu sistem de frânare;
- remorci cu frânare inerţială;
- remorci fără sistem de frânare;
- vehicule care deţin C.I.V şi sunt înregistrate pe primării.
De asemenea, efectuăm şi verificări în urma ieşirii din reparaţie la 

vehiculele aparţinând terţilor care prezintă o comanda scrisă (conform 
RNTR-1).

Ne găsiţi în fiecare zi de luni până vineri de la 9 la 17 în Bvd. Dâmboviţa, 
nr. 1/3, în depoul R.A.T.T., lângă centrul Alfa. Pentru detalii suplimentare 
apelaţi 0356 803 702 sau vizitaţi www.ratt.ro.

Tarifele inspecţiilor periodice (cu T.V.A.) sunt următoarele:  

Nr. Categorie Tarif 
lei

Tarif reverificări 
siguranţă (35%)

Tarif reverificări 
poluare (25%)

Tarif reverificări 
altele (10%)

1. Autoturism 80 30 20 8

2.
Autoutil i tară, 
microbuz sub 
3,5 t inclusiv

100 35 25 10

3. A u t o v e h i c u l 
peste 3,5 t 120 40 30 15

4.
Remorcă şi ru-
lotă fără sistem 
de frânare

60 21 0 6

5.

Remorcă şi ru-
lotă fără sistem 
de frânare sub 
3,5 t inclusiv

80 30 0 8

6.
Remorcă şi 
s e m i r e m o r c ă 
peste 3,5 t

160 60 0 20

LANSARE PROIECT „REABILITARE, MODERNIZARE ŞI DOTARE 
AMBULATORIU SPITALUL ORĂŞENESC ÎN LOCALITATEA OŢELU 

ROŞU, JUDEŢUL CARAŞ-SEVERIN”
În data de 04.11.2011 a avut loc semnarea contractului de finanţare 

prin Regio - Programul Operaţional Regional 2007 – 2013, Axa prioritară 
3, Domeniul major de intervenţie 3.1, între Ministerul Dezvoltării 
Regionale şi Turismului prin Agenţia pentru Dezvoltare Regională Vest 
şi Unitatea administrativ-teritorială Oraşul Oţelu Roşu în valoare de 
4.290.078,00 lei reprezentând valoarea totală eligibilă a proiectului şi 
având ca obiect acordarea finanţării nerambursabile de către AM POR 
pentru implementarea proiectului „Reabilitare, modernizare şi dotare 
ambulatoriu Spitalul Orăşenesc în localitatea Oţelu Roşu, judeţul Caraş-
Severin” în valoare de 5.314.217,92 lei.

Proiectul vizează reabilitarea, modernizarea şi dotarea ambulatoriilor 
de specialitate din cadrul Spitalului Orăşenesc Oţelu Roşu, în vederea 
îmbunătăţirii infrastructurii serviciilor de sănătate, a calităţii acestora şi 
asigurarea unui acces egal al cetăţenilor la serviciile de sănătate.

Durata de implementare a proiectului este de 18 luni, între 04.11.2011 
şi 04.05.2013.

Informaţii suplimentare se pot obţine la număr de telefon:  
0255/530.803, număr de  fax: 0255/206.086, adresă poştă electronică – 
primaria_otelurosu@yahoo.com.

Conţinutul acestui material nu reprezintă în mod obligatoriu poziţia 
oficială a Uniunii Europene sau a Guvernului României.

COMUNICAT DE PRESĂ
25.10.2012, oŢELU RoşU

GUVERNUL ROMÂNIEI

Ministerul Dezvoltării
Regionale şi Turismului

ORAŞUL OŢELU ROŞU

UNIUNEA EUROPEANĂ

FONDUL EUROPEAN
PENTRU DEZVOLTARE REGIONALĂ

PROGRAMUL OPERAŢIONAL REGIONAL VEST

Iniţiativă locală. Dezvoltare regională Instrumente Structurale
2007-2013

www.inforegio.ro
Investim în viitorul tău! proiect selectat în cadrul Programului Operaţional de Uniunea Europeană prin Fondul 

European de Dezvoltare Regională 
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Daicoviciu

”Dacã munceºti ai, dacã nu, nu ai”
Daniel Boambeş - primar al comunei Daicoviciu

Do m n u l e 
p r i m a r , 

ce scurtă se arată 
o întreagă lună 
calendarist ică, 
atunci când între 
întâlnirile noas-
tre, apar proiecte 

noi, îndemnuri folositoare şi perspective de 
real folos comunităţii pe care o administraţi 
cu grijă de gospodar atent până la detaliu.

Aş începe, domnule primar, dialogul nostru, 
întrebându-vă, care sunt cele mai recente inves-
tiţii desfăşurate în comună?

4 Am făcut branşamentele la cele două re-

ţele de apă şi canalizare. Am avut două licitaţii 
care deocamdată sunt suspendate. Am o lici-
taţie pentru drumuri comunale, asfaltare 4 km 
de străzi în patru localităţi, adică 1 km pentru 
fiecare localitate. Şi cealaltă licitaţie este pen-
tru construcţia Centrului de Informare Turisti-
că. Acum aşteptăm să se clarifice situaţia de 
contestaţii şi lucrăm la patru terenuri de fotbal 
pentru tinerii din comună.

Aveţi un proiect mai important decât altul?
4Toate proiectele sunt importante pentru 

comuna noastră, pentru că orice se face e bine 
făcut pentru viitor. Fiecare lucru trebuie făcut.

Cum vi s-a părut anul 2012?

4 Din punctul meu de vedere, anul 2012 
este la fel ca ceilalţi ani. Spun „este” pentru 
că nu s-a terminat încă. Dacă munceşti ai, dacă 
nu, nu ai.

Cum pregătiţi alegerile?
4 Prin campanie electorală din poartă în 

poartă.
Ce gânduri aveţi pentru locuitorii comunei în 

acest sfârşit de an?
4 Să dea Dumnezeu ca anul viitor să fie 

unul mai bun. Toată lumea să o ducă mai bine 
decât o fost până acum.

Savantul român 
C o n s t a n t i n     

Daicoviciu împreună 
cu Ioachim Miloia, di-
rectorul Muzeului Ba-
natului din Timişoara, 
ambii absolvenţi ai Li-
ceului „Traian Doda” 
din Caransebeş, în-
treprind o serie de 
cercetări de teren vizând 
şi aşezarea română de 
la Tibiscum, unde sunt 
semnalate monumentele 
vizibile cu ochiul liber.

   Din albumul cu poze rare

Sigiliul localităţii noastre

Pecete prezentă în catalogul „Sigilii de sate, co-
mune şi târguri din Banatul istoric (secolele 

XVIII-XIX)” de Maria Vertan, Editura „Brumar” 
Timişoara, 2006.

Interviu realizat de
Violeta CERNAT

De vorbă cu primarul comunei noastre

Cuvântul care zideşte

Dragii mei, fiinţa omenească este cu totul superioară întregii creaţii. Umanitatea e superioară îngerilor. Dum-
nezeu a creat îngerii cu o mare misiune. Ei pot mult, pentru că sunt curaţi. Dumnezeu ne-a creat singur, nu-

mai pentru El. Nu pentru altceva, cu nici un chip! Ne-a creat ca să fim împreună cu El în vecii vecilor, iar pentru aşa 
ceva ne-a creat liberi, dar ne-a asortat, ne-a dat înger păzitor, pe care l-aţi uitat! Dar n-aţi simţit pe dracul pe spinare 
ca să vedeţi cât de important e îngerul păzitor împotriva lui. Se spune că este cu neputinţă să nu mori dacă vezi un 
înger în adevarata lui lumină. Îngerul ăsta are o misiune grozav de importantă. Toate gândurile şi cuvintele tale spre 
Dumnezeire sunt duse de înger la Dumnezeu. 

Nu există păcat mic
La o conferinţă, primeam bilete. Şi-mi zice unul că el are un păcat mic. Dar eu cunosc un păcat şi mai mic decât al 

lui. Adam n-a făcut altceva, decât a muşcat dintr-un măr. N-a fost împotriva lui Dumnezeu, nu s-a îndoit de existenţa 
puterii divine, dar n-a ascultat. Şi a răsturnat cerul şi pământul. Nu există păcat mic! A trebuit sa vină Hristos să 
salveze fiinţa omenească. Şi ne-a adus mai mult decât ne-a pierdut Adam! Ne-a dat putinţa de a ne îndumnezei. Noi, 
nişte fiinţe în dimensiunea  în care suntem, avem puteri divine! Avem o animalitate în noi şi unde încetează animalitatea începe omul. Până când, vă 
întrebaţi, dăm voie animalului ăstuia din noi să lucreze? 

Personalităţi ale comunei noastre

Este profesor la Universita-
tea de Vest din Timişoara, 

critic şi istoric literar, cronicar li-
terar al revistei Orizont începând 
din 1963. Din 1990 devine re-
dactor şi redactor şef adjunct al 
revistei Orizont. A publicat peste 
2000 de articole şi studii în presa 
culturală din România, Iugosla-
via, Germania. Cercetările sale 
consacrate literaturilor Europei 
Centrale au fost reunite în volu-
mele „Imediata noastră apro-

piere” (I, 1980; II, 1990) şi „Mitteleuropa periferiilor” (2002). Este 
autorul antijurnalelor: „A murit în Tibet” (1998), „Despre regi, 
saltimbangi şi maimuţe” (I, 2001; II, 2003; III, 2004). Este preşedinte 
al Consiliului de Conducere al fundaţiei „A treia Europă”. Studiile 
sale au fost traduse în Germania, Ungaria, Serbia etc.

Este preşedintele Uniunii Scriitorilor din România, filiala 
Timişoara.

Din învăţăturile Părintelui Arsenie Papacioc

Cornel Ungureanu
Brânduşa UDRIŞTE

Ania MOSCOVICI
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 oaia 
de Prigor

Personalităţi ale comunei noastre

Iosif Coriolan Buracu s-a nascut la 15 mai 1888 în 
comuna Prigor, fiind descendent al unei vechi fami-

lii de grăniceri si preoţi din Almăj. A urmat școala primară 
la Budapesta și la Viena, liceul la Blaj, iar în anul 1911, a 
absolvit Institutul Teologic din Caransebeș, fiind hirotonit 
ca preot în anul următor. A fost de-a lungul timpului: pre-
ot, ofiţer superior, om de cultură, deputat si un înflăcărat 
luptător pentru Unire. Coriolan Buracu a fost arestat de 
organele de securitate din Oraviţa la data de 14 octombrie 
1948, de la locuinţa părintească din Prigor.

A fost închis la închisoarea din Timişoara, condamnat 
la un an de închisoare corecţională, fiind eliberat un an mai târziu, tot în ajunul praz-
nicului de Sfânta Paraschieva. Este arestat din nou în anul 1952 de către securitatea 
din București, încarcerat și trimis la canalul Dunăre -Marea Neagră, iar apoi în colonia 
Peninsula Valea Iagăr. Este eliberat în aprilie 1953 şi moare în Bucureşti la data de 11 
februarie 1964.

Prigorul în reclamele vremii

● În anul 1869 
la Viena exista 
marele depozit 
de vânzare a ra-
chiului de prune, 
magiunului şi 
fructelor conser-
vate al căpitanului 
pensionar Paul 
Smeu. Alt depozit avea la Prigor preotul Teodor Câmpian, 
cu legături la pieţele din Turnu Severin, Craiova şi Bucureşti. 
Cei doi s-au asociat, înfiinţând o cooperativă de achiziţionare 
a prunelor din Valea Almăjului. Marele comerciant din Bo-
zovici Ion Stanoilovici achiziţiona şi el vite pentru negustorii 
turci de peste Dunăre.

Reclamă din 1895. Sursa: Arhivele Naţionale Timiş.

Valea Almăjului din punct de vedere 
geografic, este o minunată depresiu-

ne intramontană situată în partea sud-vestică 
a ţării noastre. O salbă de aşezări omeneşti 
ce poartă denumiri cu rezonanţe străvechi, 
presărate de-a lungul râului Nera (sau 
Nergăniul, cum îl numesc almăjănii), într-o 
depresiune ocrotită din toate părţile de înălţimi 
muntoase în care se accede doar prin trei chei 
strâmte şi prăpăstioase sau numai pe 
cărări de culme puţin ştiute. Nu degea-
ba încă cu multe secole în urmă a fost 
numită Ţara Almăjului la fel ca Ţara 
Haţegului, Ţara Loviştei, a Zarandu-
lui, a Maramureşului, a Oaşului, „ţări” 
în care s-a plămădit şi menţinut neamul 
nostru, atât de încer cat de vitregiile 
vremurilor.

 
 „Ultima poartă”

La intrarea dinspre nord-est în miri-
fica Ţară a Almăjului se află un sat „ge 
frunce” al acestei minunate văi, consti-
tuind parcă ultima poartă a depresiuni 
Almăjene car seamănă cu o „cetate naturală”, 
se află localitatea Prigor, o aşezare importantă 
a Văii Almăjului atât datorită poziţiei sale geo-
grafice (strategice), cât şi rolul jucat de pri-
goreni în istoria Almăjului. Situat acolo unde 
Munţii Almăjului îşi dau mâna cu Semenicul 
închizând depresiunea lăsând o singură cale de 
pătrundere în partea de est a Ţării Almăjului şi 
an ume prin cunoscutele chei ale Borlovenilor, 

cu ori entarea generală de la est, vatra satului 
are forma pâlnii larg deschise spre lunca Nerei. 

În ceea ce priveşte vechimea acestui minu-
nat sat almăjan nu putem da o dată sigură, însă 
în ceea ce priveşte atestarea documentară nu-
mele localităţii Prigor apare pentru prima dată 
menţionat într-un document din anul 1550 cu 
ocazia cu vânzării, în faţa Capitolului Transil-
vaniei, a moşiei din Prigor. Însă un lucru este 
cert acest document confirmă prima atestare 
documentară a satului Prigor, însă existenţa 

vieţii pe aceste meleaguri este mult mai veche, 
mărturie ne stau descoperirile arheologice.

„În posesia împăratului”

Sunt foarte multe de spus despre istoria 
aces tei minunate localităţi indiferent că facem 
referire la perioada geto-dacică sau la Dacia 
romană sau frământările din Banatul secolelor 

XIII-XVII, deşi oarecum izolaţi din punct de 
vedere geo grafic, almăjăni au şi în această 
perioadă un rol activ la ceea ce se întâmplă în 
Banat şi atunci când li se oferă prilejul luptă 
pentru propria autonomie reuşind să şi-o 
sporească. 

Prin pacea de la Karlovitez, la 29 ianuarie 
1699, Almăjul deci şi Prigorul, rămâne defini-
tiv în posesia împăratului de la Viena. Până la 
1718 turcii întreprind numeroase incursiuni în 
Almăj devastându-l cumplit. 

Dar cu toată opunerea almăjenilor, 
militari zarea s-a făcut, fiindcă o dictau 
interesele Imperi ului habsburgic. Ast-
fel în anul 1775 s-a contopit Batalionul 
românesc de la Jupalnic, cu cel Ilir-sâr-
besc, formându-se Regimentul româno-
ilir nr. 13, cu sediu la Biserica Albă. Co-
manda noului regi ment a fost încredinţată 
tot colonelului Papilla. În cadrul acestui 
regiment, erau două companii dis locate în 
Almăj, una la Bozovici şi alta la Prigor.

Revoluţia paşoptistă din anii 1848-
1849 aduce în prim-plan ideea naţională 
şi conceptul etnic în susţinerea drepturilor 
politice şi sociale în Banat şi Transilvania. 
Participant la Revoluţia de la 1848-1849, 

luptător pentru libertatea şi unitatea Ţărilor 
Române, cărturarul Eftimie Murgu şi-a înscris 
numele între marile personalităţi bănăţene ale 
se colului al XIX-lea. În aceste domenii rezul-
tatele au fost notabile şi, practic, au asigurat 
condiţiile accentuării legăturilor cu Regatul 
României şi ale realizării actului istoric de la 1 
decembrie 1918. 

Alin VERINDEANU

Un sat „ge frunce”- Prigor

Luiza FENEŞAN

(continuare în numărul viitor)

Bianca BĂCANU 
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 oaia
de Macea

Daria NICHIT

Grădina botanică

Strâns legată de istoria 
castelului, este isto-

ria Grădinii botanice în inte-
riorul căreia se află reşedinţa 
nobiliară. Începută de familia 
Csernovics, în principal Mihai, 
primul care dorea trasarea unui 
parc în jurul edificiului ce era 
în construcţie. La cumpărarea 
de către Karolyi parcul avea o 
întindere de 10 hectare (20 hol-
de). În timpul lui Tibor Karolyi 
moşia avea deja 100 de holde 
de pădure plantată şi populată cu fazani (localnicii o numea făţănărie). Odată cu an-
gajarea lui Iosif Prohaska, începe o perioadă în care este gestionat aspectul exterior 
şi arealul dendrologic. Astfel, are loc amenajarea fântânii arteziene şi a unui teren 
de tenis. În anul 1968 devine în mod oficial Parc dendrologic. În 1990 este trans-
ferat în proprietatea Universităţii „Vasile Goldiş” din Arad, peste patru ani devenind 
Grădină botanică.

Edith NEMOIANU

Şcoala de vară de Software Liber 
„Informatica la Castel”

Începând din 2003, Castelul Cernovici găzduieşte „Informatica la Castel” 
(anterior intitulată seminarul „Linux şi Medii Virtuale de Instruire”, LVLE), 

o şcoală de vară anuală despre Software liber, organizată de Universitatea de Vest 
„Vasile Goldiş” din Arad şi ARLUG, grupul utilizatorilor GNU/Linux din Arad. 

Despre primarul 
comunei Macea, 

domnul Vasile Todi, pre-
şedintele Uniunii Jurna-
liştilor din Banatul Isto-
ric, spunea odată: Ioan 
Mercea,  prietenul meu, 
Ioan Mercea, are sufletul 
muiat în baladă. Pentru 
acest om, doar munca, 

cinstea şi talentul vieţii sunt virtuţi.
 În această toamnă argheziană, am stat de 

vorbă, pentru toţi cititorii jurnalului „Banatul”, 
chiar cu domnia sa.

Domnule primar al comunei Macea, sunteţi unul 
din cei mai îndrăgiţi primari ai României, prima-
rul de suflet românesc. Şi când constat asta, mă 
gândesc la harul aparte cu care sunteţi  înzestrat. 
De unde această binecuvântare… intepretativă?
4  Nu ştiu dacă-s îndrăgit… De soţie ştiu că 

sunt şi suntem unul de altul. Eu întotdeauna am 
căutat să fiu îndrăgit, pentru că asta e scopul 
unui primar, cred eu, să facă multe lucruri pen-
tru oameni tot timpul.

Să redevenim telurici: Macea, comuna dumnea-
voastră, cum vi se pare astăzi, faţă de ieri?
4Cu eforturile deosebite ale Consiliului local 

şi ale mele, am încercat să facem tot posibilul 
să arate frumos şi să ne putem apropia cât mai 
mult de localităţile din Uniunea Europeană.

Sunteţi unul din laureaţii Galei anuale a Uniu-

nii Jurnaliştilor din Banatul istoric, ce a însemnat 
distincţia pe care aţi primit-o în 11 mai 2012?
4 Eu am primit foarte multe distincţii şi în ca-

litate de cetăţean şi în calitate de primar,  dar 
normal că cea mai importantă a fost aceasta. 
Am primit-o cu multă cinste. Sincer să fiu, eu 
ştiu că bănăţenii-s mândrii şi făloşi, dar această 
distincţie, mă „făloşeşte” şi pe mine... Nu rămân 
numai la a mă mândri cu acestă distincţie. Sper 
să pot contribui şi acolo, ca şi membru al Uniu-
nii. E o mândrie, deoarece cu cât aduc mai multe 
lucruri frumoase în viaţă, cu atât şi societatea în 
care trăim se alege cu mult mai multe. Cred că 
şi măcenii se mândresc cu ceea ce noi facem în 
localitatea noastră.

Care consideraţi că a fost cel mai greu an din 
cariera dunmneavoastră de primar? Pentru că la 
dumneavoastră, prin prisma duratei, se poate vor-
bi de o carieră şi nu una de trecut cu vederea, ci 
una strălucită.
4Nici un an nu a fost uşor, dar cu cât e mai 

greu, cu atât e mai frumos. Eu am ştiut la ce 
m-am înhămat. Ştiu că nu e uşor şi deobicei tre-
buie să îţi sacrifici timpul liber alături de familie. 
Dar toate merită, pentru că le fac pentru socie-
tate. Nu pot să mă plâng pentru că întotdeauna 
am căutat să facem proiecte, să fim în rând cu lu-
mea. Chiar acum avem câteva proiecte câştiga-
te, care necesită timp şi răbdare, mai ales dacă 
sunt proiecte europene şi transfrontaliere. 

Firesc este să vă întreb şi despre cea mai impor-
tantă realizare şi iată, vă întreb: Care este pentru 

edilul comunei  Macea, cea mai importantă reali-
zare?
4Avem multe realizări în localitate, mai ales 

cele care trebuiau să existe deja, fiind în mileniul 
III. Nu trebuia să mai fie vorba de introducerea 
canalizării, a reţelelor de apă, a gazului. Dar, din 
păcate, nu numai la Macea, ci în toată România 
aceste lucruri au lipsit.

Viitorul, domnule primar, cum pregătiţi viitorul?
4Tot timpul cu ceva nou, cu ceva ce nu vedeţi 

în altă parte. Nu vreau să se audă: „Aţi făcut ce 
au făcut şi ceilalţi”. Nu! Vreau ceva aparte. Mai 
ales că Macea are chiar în mijloc „Grădina Bota-
nică” şi  ne obligă să facem tot posibilul ca par-
curile din jurul ei să arate cât mai frumos şi mai 
aspectuos, pentru ca cei care vizitează aceste lo-
curi să fie mândrii. Ţara noastră e frumoasă, dar 
noi trebuie să contribuim cu ceea ce putem, ca 
să putem menţine şi chiar înfrumuseţa ceea ce 
avem deja.

Ce mai doriţi să consolidaţi în comună?
4 „Grădina Botanică” o să fie împrejmuită 

printr-un proiect transfrontalier şi tot odată ilu-
minăm acest gard cu lumini solare. Mai avem 
ştrandurile în zonă. Avem nişte proiecte pe care 
le-am câştigat şi acum sunt în faza de licitaţie. 
Biroul de Promovare Turistică promovează nu 
doar localitatea, ci şi zona, care este foarte bo-
gată şi chiar avem nevoie. 

7 întrebãri pentru un primar de nota…10

Interviu realizat de
Nicoleta JIANU

Macea, comoara noastră

A făcut parte din teritoriul vestic al fostului Comitat al 
Zărandului şi mai târziu, în perioada ocupaţiei otomane, 

din sangeacul Zărand. După Pacea de la Karlowitz (1699) şi cea 
de la Passarowitz (1718), domeniul de la Macea va intra în pose-
sia familiei Edelspacher.  Mai târziu, membrii familiei o vor dona 
unei alte familii nobiliare, sârbeşti, anume Csernovics. Începând 
cu anul 1724 începe construcţia unei reşedinţe nobiliare, prin rea-
bilitarea unui vechi conac. În 1820, în vecinătatea conacului se 
porneşte construcţia actualului castel. După 1862 moşia ajunge 
în proprietatea contelui maghiar Karolyi Gyorgy de Nagy Ka-
rolyi care între 1862-1886 va ridica o nouă aripă castelului, în stil 
francez. Tot de pe atunci se începe organizarea grădinii din jurul 
castelului. După 1890 Macea şi Curticiul sunt arondate cercului 
pretorial al Aradului. După Tratatul de la Trianon graniţa este 
fixată la 2 kilometri de comună, la nord-vest. Începând cu 1925, 
Macea va aparţine de plasa administrativă Sfânta Ana (Sântana).

Economia cunoaşte în prezent o dinamică puternică, cu creşteri 
importante semnalate în toate sectoarele de activitate. Zootehnia, 
în special ramura economică axată pe creşterea bovinelor şi por-
cinelor, este responsabilă de implementarea în zonă a unor unităţi 
aparţinătoare industriei alimentare.

Dintre obiectivele turistice cele mai importante sunt: „Arbo-
retul de la Macea” în suprafaţă de 20,5 ha., Castelul Csernovics - 
monument de arhitectură cu valoare de patrimoniu naţional, datat 
din secolul al XIX-lea, ştrandul, grădina botanică şi nu în ultimul 
rând salonul expoziţional de caricatură.

Anual, localitatea Macea găzduieşte un important festival de 
caricatură şi umor.
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Miracolul firii, graţia divină sau harul întrupat din frumos sigilează des-
tinul unui ţinut ori al unui oraş conferindu-i atribute de perenitate. Lugo-

jul a rimat dintotdeauna armonios cu muzică, iar locuitorii săi au deslușit în arta 
cântecului coral virtualităţi cultivate iniţial ca expresie a unui puternic sentiment 
identitar de afirmare patetică a conştiinţei naţionale şi apoi de desăvârșire a unor 
înzestrări native excepţionale transmise de la o generaţie la alta instituind astfel 
o nobilă tradiţie.

Bucuria de a cânta devenea un liant spiritual, iar dintre toate corurile urbei se 
detaşa prin entuziasmul şi ardoarea comuniunii sufleteşti a membrilor săi cel con-
dus de Ion Vidu, reputat pedagog şi compozitor, autorul unor lucrări generoase 
ce înnobilează patrimoniul muzicii corale. Succesorii săi, maeştrii Filaret Barbu 
şi Dimitrie Stan i-au continuat cu sârg şi devoţiune opera, lărgind substanţial 
repertoriul formaţiei, menţinând vie emulaţia artistică şi consolidând prestigiul 
naţional al corului.

Traseul ascendent al biografiei coralei Ion Vidu care fiinţează sub egida Ca-
sei de Cultură şi este patronată de Municipalitatea Lugoj, se întregeşte în chip 
limpede şi convingător prin preluarea baghetei, în 1968, de către un muzician 
înzestrat şi impetuos, profesorul Remus Taşcău, care în pofida tinereţii îşi impune 
consecvent şi tenace un program estetic personal îndrăzneţ şi novator, împlinit 
exemplar în cei aproape şase lustrii de prezenţă neîntreruptă în faţa pupitrului.

În structura repertoriului coralei Ion Vidu aveau să se regăsească peste patru 
veacuri de creaţie muzicală, de la Palestrina şi Monteverdi, la Poulenc şi Milhaud, 

fără a omite, 
desigur, fe-
cundele in-
cursiuni în 
baroc, clasi-
cism sau 
r o m a n t i s m 
precum şi 
strălucitele 
a b o r d ă r i 
ale opere-
lor autorilor 
români, de la 
Sabin Drăgoi, 
Marțian Ne-
grea şi Paul 
Constantinescu (premiul Uniunii Compozitorilor acordat pentru tălmăcirea lucrării 
Mioriţa) la Sigismund Toduță, Tudor Jarda, Alexandru Pașcanu sau Adrian Pop.

În fastele sale răgazuri confesive profesorul Remus Taşcău îşi reaminteşte cu 
fervoare adumbrită de o stenică melancolie de prima sa iubire înfiripată în anii de 
studiu temeinic la Conservatorul clujean: regia de operă. Asista la reprezentaţii 
îndeosebi din culise copleşit de sonorităţi şi stări emoţionale intense, vibrând la 
tot ce se întâmpla în acel spaţiu sacralizat de autenticitatea trăirilor transfigurate 
artistic prin forţa de sugestie a harului.

Graţiela CÎLNIC

Instituţia lugojeană de învăţământ, care a 
dat oraşului şi lumii oameni de valoare, mari 
personalităţi în toate domeniile de activitate, 
a aniversat 175 de ani de existenţă 

Cea mai reprezentativă instituţie de învăţământ 
din Lugoj, Colegiul Naţional „Coriolan 

Brediceanu”, a aniversat în prezenţa a numeroşi 
invitaţi, 175 de ani de învăţământ în această unitate 
şcolară. Sărbătoarea a debutat la Teatrul Municipal 
„Traian Grozăvescu”, printr-o festivitate omagială 
coordonată de către prof. Noemi Neamţu, directorul 
colegiului, care a evocat tradiţia acestei unităţi de 
învăţământ, care a dat oraşului şi lumii oameni de 
valoare, mari personalităţi în toate domeniile de acti-
vitate: Traian Vuia şi Victor Babeş (în ştiinţă), Victor 
Vlad Delamarina, Ion Popovici – Bănăţeanul, Nico-
lae Breban, Dan Rebreanu şi Gheorghe Schwartz (în 
literatură), Traian Grozăvescu, Filaret Barbu, Dimi-
trie Stan şi Zeno Vancea (în muzică), Virgil Simones-
cu şi Aurel Ciupe (în arte plastice). 

Vădit emoţionat, primarul Francisc Boldea, fost 
director al colegiului lugojean, a mărturisit: „Pentru 
mine, Brediceanu este a doua casă. Am o răspundere 
morală faţă de Brediceanu permanent. Din anul 2008 

m-am transferat la Primărie, dar cu sufletul am rămas 
la Brediceanu. (…) Avem un brand care se cheamă 
Bredi! De 175 de ani, noi, cei de la Brediceanu, am 
dat lumii întregi oameni de valoare!”. Francisc Bol-
dea a acordat, din partea Primăriei, o „Diplomă de 

excelenţă” colegiului lugojean, totodată anunţând şi 
faptul că municipalitatea lugojeană a demarat proce-
dura de achiziţie şi de trecere în patrimoniul local a 
Casei Familiei Brediceanu. La eveniment a participat 
şi Radu Zlati, consilierul ministrului Educaţiei, care 
a transmis mesajul Ecaterinei Andronescu, ministrul 
Educaţiei, şi a înmânat directoarei Noemi Neamţu o 
plachetă aniversară şi o Diplomă de Excelenţă din 

partea ministerului. 
Inspectoratul Şcolar al Judeţului Timiş a fost 

reprezentat de inspectorul general Cornel Petroman 
şi de inspectorul general adjunct Aurelian Sima, iar 
Consiliul Judeţean Timiş de către vicepreşedintele 
Călin Dobra. La eveniment au mai participat: 
deputaţii Ovidiu Ganţ şi Sorin Stragea, prof. univ. dr. 
Ioan Lighezan, preşedintele Asociaţiei Absolvenţilor 
Colegiului Naţional „Coriolan Brediceanu”, acade-
micianul prof. dr. ing. Ioan Boldea (care s-a remarcat 
printr-un discurs de excepţie), viceprimarul Lugoju-
lui, Alin Tech, consilieri locali, directori de instituţii, 
profesori universitari, absolvenţi ai colegiului şi 
foşti profesori. 

În partea a doua a manifestărilor aniversare au 
fost depuse coroane de flori la bustul lui Corio-
lan Brediceanu, din faţa unităţii de învăţământ, 
iar în incinta colegiului a fost dezvelită o placă 
aniversară (sfinţită de preotul Vasile Munteanu). 
Manifestările au continuat cu vizitarea unei 
expoziţii dedicate marilor personalităţi – elevi 
sau profesori, care au marcat activitatea acestei 
adevărate citadele a învăţământului bănăţean, 
dar şi cu un dialog între generaţii, la care au par-
ticipat elevii şi absolvenţii colegiului.

Casa de Cultura a Municipiului Lugoj  a organizat cea de a XI-a 
ediţie a Festivalului Internaţional de Teatru „FestteamArt”

Teatrul Municipal „Traian Grozăvescu” a găzduit cea de a XI-a ediție a Festivalului Internațional 
de Teatru „FestteamArt”. Organizat de Casa de Cultură a Municipiului, în colaborare cu Primăria 

Lugoj, Consiliul Local Lugoj şi Consiliul Judeţean Timiş, festivalul din acest an a reunit pe scena Munici-
palului lugojean zece trupe de teatru din ţară şi străinătate, respectiv din Reşiţa, Călăraşi, Braşov, Caracal, 
Fălticeni, Lugoj, din România şi Verona (Italia), Salzburg (Austria), Kiev (Ucraina) şi Vârşeţ (Serbia), 
din străinătate. Ca la fiecare ediţie a festivalului, în prima zi, actorii lugojeni au prezentat un spectacol în 
premieră, anul acesta fiind ales „Gaiţele”, de Al. Kiritescu, în regia Mariei Voronca. În ultima zi a festi-
valului, în Sala de conferinţe a Teatrului, scriitoarea lugojeană Maria Rogobete (actriţă a Teatrului lugojean) şi-a lansat volumul de proză „Revoluţia, 
amintirea ta… prezentul meu”.

Sorana KOŞ

CORALA ION VIDU DIN LUGOJ SAU DESPRE SEDUCŢIA TALENTULUI

Tradiţia continuă, generaţie după generaţie, la Colegiul Naţional 
„Coriolan Brediceanu” din Lugoj

Melania RÂNCEANU
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Primarul Caransebeşului a primit 
distincţia la sfârşitul lunii octom-

brie din partea Bisericii Ortodoxe Române. 
La Catedrala 
Patriarhală din 
Bucureşti, a fost 
săvârşită slujba 
de pomenire a Sf. 
Dimitrie cel Nou, 

ocrotitorul spiritual al Bucureştilor. Sute de 
credincioşi au fost să se închine la moaştele 
Sfântului. Totodată, aceştia s-au putut închi-
na şi moaştelor Sf. Nectarie, aduse din Gre-
cia. Sf. Liturghie a fost oficiată de Patriarhul 
Daniel, ierarhii din Sfântul Sinod şi cei din 
delegaţia Bisericii Greciei. După slujbă, în sala 
de festivităţi a Patriarhiei Române, mai mulţi 
invitaţi au primit distincţii din partea Bisericii 
Ortodoxe Române. Printre aceştia s-a numărat şi primarul municipiului 
Caransebeş, Marcel Vela, care a primit Ordinul Sfinţii Împăraţi Constantin 

şi Elena. Distincţia a fost acordată pentru activi-
tatea remarcabilă în apărarea valorilor creştine şi 
slujirea Bisericii şi a comunităţii din care face 
parte.

În cuvântul rostit 
de Prea Fericitul Da-
niel s-au regăsit mo-
tivele, dar şi meritele 
pentru care primarul 
Caransebeşului a fost răsplătit cu un astfel de 
Ordin: „Pe temeiul încredinţărilor primite despre 
activitatea remarcabilă în apărarea valorilor 
creştine, în slujirea Bisericii lui Hristos şi a 
comunităţii umane şi ca semn al preţuirii şi 
binecuvântării.“

În replică, primarul Caransebeşului, în 
mandatul căruia a fost sfiinţită Catedrala 
Episcopală, a mulţumit Prea Fericitului, subli-
niind că Ordinul primit îl onorează şi îl obligă 

să acţioneze şi pe mai departe pentru binele comunităţii din care face parte 
şi, implicit, al Bisericii străbune.

Primarul nostru a primit Ordinul 
Sfinţii Împăraţi Constantin şi Elena

Iolanda OGREANU

- EPISCOPIA NOASTRĂ
Ruxandra PĂCURARIU

În luna care a trecut la praznicul „Acoperământul Maicii Domnului”, mânăstirile cărăşene Brebu şi Călugăra 
şi-au sărbătorit hramul. La Mănăstirea Brebu, Sfânta Liturghie din ziua praznicului, a fost oficiată de către 

Preasfinţitul Lucian, Episcopul Caransebeşului, iar la Mănăstirea Călugăra, Sfânta Liturghie a fost săvârşită de către 
arhimandritul Constantin Timiş, exarhul mânăstirilor Episcopiei Caransebeşului.

Mânăstirea Brebu a luat fiinţă în anul 1997, în locul numit Valea Popii, între localităţile Brebu şi Soceni. În 
prezent, cele 10 vieţuitoare, sub îndrumarea maicii stareţe monahia stavroforă, Magdalena Ghindaş, întreprind efor-
turi de înfrumuseţare a bisericii şi de definitivare a ansamblului monahal.

Mânăstirea Călugăra, este cea mai veche mănăstire din Eparhia Caransebeşului. În anul 2009, la praznicul 
sărbătorii „Acoperământul Maicii Domnului”, hramul mănăstirii, Preasfinţitul Lucian, Episcopul Caransebeşului, a 
săvârşit Sfânta Liturghie, marcând împlinirea celor 150 de ani de viaţă ai mânăstirii. Mânăstirea Călugăra rămâne 
un izvor viu al consolidării spiritului creştin ortodox din zona Oraviţei şi Valea Caraşului. 

Frumos ca un prinţ decupat din legendă, pe acest primar din Ţara Banatului, care ştie carte cât toţi primarii de dincolo de Carpaţi, îl bănuiesc că a 
intrat în politică, abia atunci când a fost convins că odată ajuns în poziţii decizionale, poate avea discernământul uman necesar, pentru a depista vina 

autentică de denunţul vulgar. Lucru, nelaîndemâna şi nelaîndemintea politicienilor bizantino-dâmboviţeni. De ce poate el asta? Pentru că Vela chiar este un 
politician veritabil, unul care poartă mereu ascunsă, între faldurile sufletului său, aura poetului plin de sensibilitate. Nu aţi citit niciodată o poezie semnată 
de el? Dar nu ştiaţi că harul poeziei poate fi şi sferic?

 Lecturaţi discursul de mai jos şi veţi vedea, că sunt oameni, pe care îi cunoşti mai uşor…citindu-i.

DRAGII MEI,
Ce aş putea spune eu, acum, la acest ceas aniversar?

O mulţime de lucruri şi întâmplări despre oameni şi fapte, despre con-
ducerea Hidroconstrucţia de când a descălecat ACH-ul în Banat, despre oamenii 
minunaţi pe care i-am cunoscut ca director al Asirom, ca viceprimar şi primar al 
municipiului Caransebeş, sau ca prefect al judeţului Caraş-Severin.

Dar a scrie despre ACH, sau Hidroconstrucţia de acum, este ca şi cum ai scrie 
o poveste care a început în copilărie şi o spui la maturitate, după câteva decenii, 
uimit şi încântat mereu de toate minunile şi realizările eroilor preferaţi.

Am avut şansa să vad cum creşteau barajele de la Măru şi Rusca, de la 
organizările de şantier şi până la inaugurarea lor. Copil fiind, în zona Feneşului, 
lângă bunicii mei, am cunoscut toţi şefii de şantier, directorii şi constructorii 
care mutau munţii din loc sau construiau scormonind în burta pământului.

Utilajele imense, basculele gigant, macaralele zvelte, freamătul şantierului 
şi furnicarul de truditori şi ctitori din povestea ACH ne  fac pe toţi cei care 
am admirat acest fenomen să ne închinăm în faţa lor, să le mulţumim şi să-i 

considerăm nişte eroi.
Ne facem această datorie pentru că 

Hidroconstrucţia este o legendă, ce va rămâne 
în memoria locului, ca o pagină de istorie care 
a crescut economic zona şi a emancipat tehnic 
şi edilitar Banatul de Munte.

A fost şi este o stare de spirit care a făcut cin-
ste României în ţară sau pe şantierele din Eu-
ropa, care a dovedit că românii sunt un popor 
capabil, îndrăzneţ şi muncitor, în care îmbinăm 
perfect determinarea meşterului Manole cu 
îndrăzneala şi perfecţiunea lui Constantin 
Brâncuşi.

De fapt, Hidroconstrucţia este o familie în care se armonizează în mod ideal 
munca şi arta.

Un sincer mulţumesc şi La mulţi ani! Ion Marcel VELA 

V. T.
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Caraº-Severin

„Coroana Serbiei”, pentru preŞedintele de onoare al uniunii 
JurnaliŞtilor din banatul iStoriC

Sorin Frunzăverde, preşedintele de onoare al Uniunii Jurnaliştilor din 
Banatul Istoric, este singurul şef de administraţie şi politician, care 

a militat permanent pentru armonia relaţiilor româno-sârbe. Domniei sale, 
i se datorează în bună măsură „dezgheţul” pornit din Banatul de munte, 
al acestor relaţii, după războiul din spaţiul ex-iugoslav. Ei bine, recent, 
cu prilejul vizitei făcute la Kragujevac, de domnul Sorin Frunzăverde, 
preşedintelui nostru de onoare, i-a fost acordat Ordinul „Coroana Serbiei”, 
cea mai înaltă distincţie oferită de Casa Regală Dinastia Karageorgevici, în 
semn de recunoştinţă pentru contribuţia adusă la dezvoltarea colaborării şi 
prieteniei între popoarele român şi sârb.

Ana-Maria COTOŞPAN

-Un viitor nou, pentru Ţara Banatului

ªedinţa de constituire a noului Consiliu pen-
tru Dezvoltare Regională Vest, care a avut 

loc la sfârşitul lunii trecute, la Reşiţa, a consacrat şi 
o nouă conducere pe un an, care, de data aceasta, 
revine Caraş-Severinului. În această realitate, noul 
preşedinte, de asemenea, pe parcursul unui an, al 
consiliului, este preşedintele Consiliului Judeţean 
Caraş-Severin, Sorin Frunzăverde. 

Au participat preşedinţii consiliilor judeţene din 
Regiunea Vest, adică Titu Bojin, de la Timiş, Mir-
cea Ioan Moloţ, de la Hunedoara şi Petru Nicolae 
Ioţcu, de la Arad. O altă prezenţă semnificativă a 
fost, evident, cea a lui Sorin Maxim, preşedintele 
Agenţiei Regionale de Dezvoltare Vest. Noua 
componenţă a consiliului este rezultanta alegerilor 
locale din vară, context în care vicepreşedintele 
noului consiliu de dezvoltare regională este Petru 
Nicolae Ioţcu, de la Arad. „Am făcut, dincolo de 
aspectele curente, o analiză a derulării programu-
lui POR, a spus Sorin Frunzăverde, în cadrul 
conferinţei de presă de după şedinţa în sine. Prac-

tic, el se va încheia în 2013. Am discutat, în acest 
context, principiile pentru programul operaţional 
2014-2020, ceea ce înseamnă o nouă finanţare 
din partea UE. Dar, poate că lucrul cel mai im-
portant pe care l-am propus astăzi este unul cu o 
importantă dimensiune politică, susţinut, evident, 
de un demers tehnic şi anume: consiliul va prezenta 
guvernului un proiect de lege pentru dezvoltarea 
regională, care să vizeze ceea ce de multă vreme 
clamăm în România, şi anume descentralizarea. 
Practic, activitatea acestor consilii de dezvoltare 
regională, începând cu anul 2004, a fost cu mult 
amputată din punct de vedere al deciziilor pe care 
acest for poate să le ia. Aş spune că a existat o 
permanentă preocupare la nivel guvernamental 
ca un consiliu de dezvoltare regional să nu aibă 
puterea regională pe care şi-ar fi dorit-o. 

Ceea ce ne propunem este, deci, în principal 
un demers politic”. Sorin Frunzăverde, secondat 
de preşedinţii Bojin şi Moloţ, a vorbit despre o 
viitoare descentralizare, nu cu judeţe mai mari, 

ci cu localităţi, judeţe şi regiuni, a căror schemă 
de bugetare să fie limpede: regiunile să preia din 
atribuţiile ministerelor, iar acestea, în calitate de 
autorităţi de reglementare şi control, să beneficieze 
de 10 la sută din buget, 20 la sută din buget să fie 
destinat regiunilor, 30 la sută judeţelor şi 40 la sută 
localităţilor. 

Sorin Frunzăverde este din nou preşedintele Consiliului pentru 
Dezvoltare Regională Vest

Din poezia de aur a graiului bănăţean

La I.R.E. pe unu Hanţi mai anţărţ l-or angajat,
Să umble din casă-n casă, la citit şi la-ncasat
Şi l-or învăţat pră Hanţi să citească la contor
Şi cum mers-or kilowaţii, să ia banii la popor

Dar cum Hanţi româneşte n-o vorbit la el în sat
Nu baş ştie şi de aia să vedeţi ce s-a-ntâmplat
Când s-o dus în prima casă o muiere-n gang şedea
Când să intre, găzdăriţa îl întreabă că ce vrea

Hanţi-atunci îi răspunde: „Io acum trebe văzut
Dumneata în luna asta câte numere făcut!”
Găzdăriţa, spăriată, îl privi dă sus în jos
Şi îi spusă mânioasă: „Domnule, fii sărios!”

- Serios, răspunsă Hanţi. De când luna început,
Io la fiecare scriem câte numere făcut!
- „Domnule, o fi, da’ ăsta nu-i un lucru baş frumos
Şi nu cred socoata asta să v-aducă v-un folos!

- Cum să nu? răspunsă Hanţi, numeri trebe socotit,
Fiindcă după orice număr taxă trebuie plătit!”
- Fugi, mă neamţule, d-aicea, că-ţ dau una de te-omor
C-aşa taxa nu o fost nici pră vremea turcilor!

Ş-apoi nu ţi-oi da io taxă fiindcă tu nu ai văzut
Şi nu ştii io şi cu Vică câte numere-am făcut!
- Ba io ştiu, răspunsă Hanţi, pentru că io cum privit
La şcătula dumitale, ştiu cât este de plătit!

Sofi-atuncea spăriată, pră Vică-l strigă plângând
Şi îi spusă la ureche ce-ar avea neamţul de gând
Vică să-nfoie atuncea şi lu neamţu-i zisă-aşa:
- Cât mi-s io stăpân aicea, tu nu intri-n casa mea!

Hanţi îşi pierdu răbdarea şi i-o spus lu Vică: Bine!
Dacă nu vedem şcătula, io tăiem maţu’ la tine!
Şi să vezi atunci nevasta, cum venit întunecarea
Toată toamna, toată iarna, cum lucrat cu lumânarea!

Vică speriat atuncea, cătră Sofi să întoarsă
Şi îi zisă-n gura mare, ascunzându-se prin casă:
- Dă-i ce cere, măi muiere, şi să plece dracu neamţu’
Pentru nişte lei acolo, n-oi lăsa să-mi taie maţu’!

Hanţi
Virgil ŞCHIOPESCU

Ana Maria POPA
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oaspeţi în ţara baNatului

tuDor gHeorgHe

Rareori se întâmplă să poţi vedea în ochii 
unui om, conturul ţării sale. Priviţi-l în 

ochi pe Tudor Gheorghe şi veţi vedea România 
între hotarele ei fireşti. România dodoloaţă! Sau 
măcar ascultaţi-l. Ascultaţi-l pe acest menestrel 
de la care mai tinerii ori mai vârstnicii săi colegi, 
pot învăţa că artistul poate trăi şi ca un gospo-
dar. Ascultaţi-l cântând şi veţi înţelege de ce per-
sonajul lui Soljeniţân din „O zi din viaţa lui Ivan 
Denisovici”, devine fericit când vede o femeie la 
100 de metri de gardul lagărului.

Vasile TODI

Cu ani în urmă, de pe scena Teatrului Naţional 
din Timişoara, aţi deplâns starea sufletească a 
cântecului popular bănăţean. Au trecut anii, s-a 
schimbat ceva?

4 Nu! Din păcate, nu numai că nu s-a schim-
bat, dar şi ce a fost bun s-a alterat. Apariţia unor 
posturi de televiziune – cu profil – şi mă refer aici 
la Favorit ori Etno, a înmulţit prin lipsa unor re-
dactori de specialitate – contrafacerile. Eu nu sunt 
un critic absurd care să insiste pe ideea că trebuie 
să cântăm ca în perioada dintre războaie – nu,   
Doamne fereşte – dar pe o selecţie asupra versuri-
lor care se cântă şi asupra acurateţei temelor muzi-
cale, ar trebui insistat. Eu am mai spus şi repet, că 
cel mai frumos cântec al românului este doina şi 
cea mai frumoasă doină, este doina Banatului. E 
trist ce vă spun acum, dar eu când vreau să ascult 
muzică populară din Banat, mă duc în Voivodina.

Melosul rezistenţei!
4 Exact. Melosul lor a fost unul de rezistenţă, 

şi ei au rămas pe motivele adevărate. Ori aici, 
peste cântecul adevărat au fost aşezate contrafa-
cerile iugoslave. Şi în acest caz, s-a îndulcit doina, 
cu armonii cu ... sună frumos dar ...

... Dar numai este adevărat.
4Aşa.
Aţi fost şi sunteţi prin atitudine civică, un om 

al cetăţii. Un bun român. Recent, o gazetă străină 
– bulgărească, se întreba ofensator desigur: 
„Dumnezeule, când ai adunat păcătoşii şi 
penibilii, de ce i-ai lăsat pe români pe pământ?” 
Nu vă poftesc să cântăriţi insulta, vă rog, doar, 
să-mi spuneţi ca un credincios aflat mereu lângă 
icoana sufletului românesc, ce ne lipseşte nouă, 
românilor, pentru a ne putem uita fără să roşim, 
în ochii Maicii Românii?

4Eu am crezut totdeauna, că pot să fiu mân-
dru că sunt român raportându-mă la două perioade 
istorice care mă fac să cred că putem să redevenim 
ce-am fost.

Nu vă cer reţeta, dar măcar numiţi perioadele 
pentru a putea decupa cunoaşterea.

4Prima perioadă este cea prepaşoptistă când 
tinerii s-au întors din străinătăţuri unde şi-au făcut 
studiile pe banii lor, şi au făcut o ţară. Şi a doua 
perioadă este cea interbelică, când a existat un su-
flu spiritual şi nu numai peste România, care suflu 
– din păcate – nu-l mai cred posibil a doua oară.

De ce?
4Nu ştiu de ce!
Numai e Nae Ionescu!
4Şi nici cei din jurul lui: Ţuţea, Cioran, Elia-

de.
Vulcănescu, Comarnescu ...
4Dom’le, îţi dai seama? Şi ăştia numai în 

filozofie. Gândeşte-te ce s-a întâmplat în proza 
literară când şi-au găsit loc şi prieteni la Bucureşti, 
Ionel Teodoreanu, Rebreanu, Camil Petrescu, Ce-
zar Petrescu, Zaharia Stancu, aflat la începuturile 
lui de poezie, numai vorbesc! Gândeşte-te numai 
la Arghezi şi Barbu, Vinea, Blaga ...

Beniuc.
4Beniuc, dar câţi erau, ce perioadă a fost …
O perioadă în care grăuntele de nisip, redeve-

nea stâncă.
4Da, şi dacă nu ar fi fost acei 50 de ani de 

agresiune rusă – ca să spun aşa, că n-a fost comu-
nism.

Nu?
4Nu, a fost cu totul altceva, a fost un barba-

rism social. Ei, fără anii aceia, noi am fi avut un alt 
drum. Perioada aceia, ne-a dat înapoi enorm. Şi de 
revenit ne revenim foarte greu.

Multe divorţuri în lumea artiştilor maestre! 
O fi căsătoria războiul în care dormi în pat cu 
duşmanul?

4Divorţurile, cele de azi ţin de lumea manele-
lor. Cu fotoreporteri la tribunal ş.a.m.d. Ăştia nu 
sunt artişti. Artiştii adevăraţi, au o viaţă adevărată. 
Adevărată şi discretă! Ai auzit vreodată de pro-
blemele lui Ştefan Iordache, ori ale lui Beligan? 
Pentru mine, căsătoria a fost şi este un sprijin ex-
traordinar; pentru că eu am avut norocul să am 
o soţie care a înţeles „nebunia” artistului şi care 
mi-a fost şi cenzor adevărat, mi-a fost şi sprijin 
când am fost debusolat, m-a şi încurajat, m-a şi 
certat şi cred că e nevoie în viaţa artistului de un 
sprijin pe care căsătoria ţi-l poate da.

Sabin  Bălaşa, primea pe un „portret” 
120.000 lei, şi asta nu pentru că ar fi reuşită să 
o conştientizeze pe Elena Ceauşescu că „artele 
e scumpe tovarăşa” ci pentru că aşa se plătea 
atunci. Cum sunt „artele” astăzi, maestre Tudor 
Gheorghe?

4Nu mai sunt. De o lungă vreme, sunt în ve-
getare. Locul artei a fost luat de interese strict ma-
teriale. Lumea nu mai are vreme să aştepte să vadă 
valoarea. În planul muzicii unde mă pricep – cât 
de cât – sunt întrebat dacă las după mine urmaşi. 
Eu aş lăsa cu mare drag, dar toţi vor repede, ori eu 
le tot spun că 40 de ani am tot aşteptat ca să vin în 

Timişoara şi sala 
„Capitol” să fie 

plină de fiecare 
dată. Asta nu se 
face într-un an, 
doi. Arta se face 
în timp, tocmai 
pentru că ea nu 
se poate degra-
da în timp. Arta 
rămâne.

Ca o perenă linişte cognitivă.
4Exact.
Umblaţi mult prin lume, vocaţia tolănirii, 

a revărsării odihnitoare în scaun, ca la noi, la 
români, aţi mai întâlnit-o undeva?

4Da.
Da?
4Da. Dute în Antalia şi vezi că „voluptatea 

tolănirii” nu e a noastră, ea ne-a fost adusă.
E bizantină.
4Sigur că da. Ţăranul român nu se tolănea. 

Nu avea timp. El se întindea pe o rogojină, pe 
„tare” şi stătea foarte puţin. Ei, nouă ne-a venit ...

Domnule Tudor Gheorghe, iconarii ruşi pri-
vesc realitatea cu ochii deschişi. Poate şi din acest 
motiv icoanele lor sunt atât de dramatice. Artistul 
Tudor Gheorghe, cum priveşte lumea?

4Asemeni iconarilor pe care i-ai amintit. Cu 
ochii deschişi. Din acest motiv spectacolele mele 
sunt triste.

Trăim cu viaţa pe muchie de cuţit.
4Şi n-am făcut nimic. Ştii cum am fost noi în 

ăştia 20 de ani?
Cum?
4Sunt doi cai la o căruţă şi bat pasul pe loc, 

sunt furioşi, năduşesc şi duc căruţa doi paşi.
Dar se agită ca şi cum ar trage propria istorie.
4Exact şi în acest timp, ei sunt depăşiţi de un 

catâr care trece pe alături încet şi sigur.

Dar vizitiu avem?!
4Din păcate, nu prea avem. Nu avem vizitiu. 

Am întrebat odată un ţăran deştept, transilvan, ce 
părere are de clasa politică din România, şi el mi-a 
răspuns sec şi dumnezeieşte: „Laptele bun face 
smântână grasă”.

Mi-ar plăcea maestre să-mi vorbiţi puţin despre 
„ai dumneavoastră” – de ieri – ca şi despre cei care 
vă stau alături azi.

4Ai mei „de ieri” ca să spun aşa, nu mai e 
decât tata, care e un om absolut extraordinar, un 
om care a suferit, un om care a fost condamnat 
22 de ani politic, dar care şi-a păstrat o anume 
frumuseţe interioară şi o vigoare ce m-a făcut 
să spun la un moment dat, că toţi cei care au 
supravieţuit temniţelor comuniste şi au ieşit în-
tregi la minte şi la trup, trăiesc mult.

Iar unii netrebnici de azi, cocoţaţi pe umerii 
ţării, au reuşit să lase în oarecare ambiguitate 
măreţia sacrificiului lor. Mama, maestre?

4O femeie extraordinară. Harul de actor, ha-
rul histrionic ca şi acela de povestitor îl am de la 
mama. Tenacitatea, puterea de muncă le am tot de 
la mama. Harul poetic şi muzical le am însă de 
la tata. Tata la rândul lui fiind un poet publicat. 
Mama s-a prăpădit la 70 de ani iar tata are acum 
87 de ani şi se ţine. Iar soţia – după cum spuneam 
că am lângă mine un sprijin permanent... 

Olteancă?
4E o combinaţie ciudată; mama ei este născută 

la Corabia, tatăl neamţ, ea crescută în Bucureşti şi 
de o viaţă actriţă a Teatrului Naţional din Craiova.

Băiatul?
4Băiatul nu are capacitatea de a reproduce 

muzical frumuseţea versului.

Ceea ce tatăl său face.
4Da, în schimb i-a dat bunul Dumnezeu, ca-

pacitatea de a vedea ce cântă tatăl său.
Frumos aţi spus. El vede ce cântă un om!
4Da, şi de acolo el se exprimă prin grafica pe 

care o face afişelor mele, discurilor mele ş.a.m.d. 
Încolo, familia mea a mai fost şi aceea a colegilor 
din teatru la care am ţinut şi în mijlocul căreia 
m-am simţit foarte bine, prietenii mei din lumea 
literară. Eu am avut onoarea, bucuria, şansa, să fiu 
contemporan cu o pleiadă de mari poeţi. Am fost 
prieten cu Nichita Stănescu, am fost prieten cu 
Marin Sorescu, am fost cu Ioan Alexandru prieten, 
cu Grigore Vieru prieten, cu Romulus Vulpescu, 
cu Adrian Păunescu, cu Ana Blandiana, adică eu 
am avut şansa ...

Să fiţi prieten cum spunea Walery, cu poeţi 
care fac versuri pentru că sunt poeţi şi nu cu poeţi 
care sunt poeţi pentru că fac versuri.

4Altminteri, eu am fost întrebat de ce nu cânt 
poezia de azi care se scrie.

Care poezie?
4Asta întreb şi eu.
Şi ce le-aţi răspuns?
4Le-am spus că pentru mine, poezia română 

se încheie la Adrian Păunescu. 
„Vine o vârstă, vine o veste, vine o vreme, vine 

o vamă”. Vă temeţi de vârstă, de veştile ei, ori de 
vama sa?

4Nu, nu mă tem deloc. Am mers pe un drum 
firesc...

Cine se teme de bătrâneţe?
4Oamenii fără perspectivă. Uite colegi de-ai 

mei, actori care au ieşit de pe scenă în pensie, sunt 
terminaţi psihic. Ori eu, am de făcut încă multe 
lucruri...

La cine vă întoarceţi în amintire cu floarea 
recunoştinţei?

4Uite că nu m-am gândit la asta! Poate numai 
la Dumnezeu, pentru că nimeni nu m-a ajutat.


